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 از سازمان اوقافدرخواست شورا
شرق:  عضو شورای شهر تهران از رئیس 
ســازمان اوقاف درخواست کرد تا زمینی 
در منطقه ۱۱ به شــهرداری واگذار شود 
تا بوســتان در این منطقه احداث شــود. 
مهــدی پیرهــادی با اشــاره بــه تعداد 
بوستان های تهران اظهار کرد: بوستان ها 
در پایتخت به عدد ۲۴۳۲ رســیده که این 
نتیجــه تلاش همکاران مــا در مناطق و 
سازمان بوســتان ها و فضای سبز تهران 
اســت و برای نگهداری هرچه بهتر این 

بوستان ها برنامه ریزی و تلاش می شود.
او ادامه داد: در هفته گذشته در محله 
جمالــزاده پس از مدت هــا پیگیری، باغ 
چنگیزی با هزار و ۳۰۰ مترمربع مساحت 
به تملک شهردرای درآمد و این بوستان 
تا پایان ســال طراحی و اجــرا و احداث 
خواهد شد. در محله فروزش در منطقه 
۱۱ محلی قــرار دارد که دو هزار مترمربع 
زمین در مالکیت ســازمان اوقاف اســت 
و اگر اوقــاف این زمین را به شــهرداری 
واگذار کند، این محله که از ســرانه های 
پایینی برخوردار است، می تواند از بوستان 

برخوردار شود.

 دوست داشتنی نیستتهران شهری
شــرق: مهدی اقراریان در صحن شورای 
شــهر تهران با اشــاره به اینکــه تهران 
نه تنها شــهری دوست داشــتنی نیست، 
بلکه با چالش های زیادی روبه روســت 
و نیاز اســت اقدامات جــدی در این باره 
انجام شــود تا شــاهد ارتقای کیفیت آن 
باشیم، گفت:  توقع مان امروز در مجلس 
و مجموعه دولت این است که دست به 
دســت هم دهیم تا گام مؤثری در جهت 
پیشرفت تهران برداریم. مسیر پیش روی 
تهران مسئله پایتخت است؛ چالش امروز 
تهران تقابل و تضاد بین منافع کوتاه مدت 
و منافــع بلند اســت. برای اداره شــهر 
شــهرداری نیاز به پــول دارد؛ تضاد بین 
منافع خصوصی و منافع عمومی چالش 
شهر اســت. تهران با چالش فرونشست، 
کمبود آب، ترافیک کمرشــکن و مسائل 
دیگر مواجه اســت و شــورای شــهر و 
نمی تواند  به تنهایــی  تهران  شــهرداری 
کاری انجــام دهد. تمرکز در تهران باعث 
گرفته شــدن فرصت ها از دیگر استان ها 
شده و اولین گام مؤثر تمرکز زدایی است. 
شــورایی در این باره تشــکیل شــده که 
هنوز هیچ حرکتی در آن صورت نگرفته 
است. وقتی از حقوق شهروندی صحبت 
می کنیم باید از کارمندان شــهرداری هم 
نام ببریم. در شهرداری انتصاباتی صورت 

می گیرد که باید به آن توجه شود.

در حال رفع خطر۱۳  بیمارستان پایتخت 
رئیــس کمیتــه ایمنــی و مدیریــت 
بحران شــورای شــهر تهــران، گفت: در 
راستای رفع خطر کالبدی ساختمان های 
ناایمن، ۱۳ بیمارستان در حال نوسازی و 
ایمن سازی هســتند. مهدی بابایی یادآور 
شــد: ناحیه ها را الزام کردیم که در سال 
حداقل ۱۰ ساختمان پر خطر را رفع خطر 
کننــد و در فاصلــه ای که ســاختمان ها 
باید روند خارج شــدن از دسته پرخطر را 
طی کننــد، باید آموزش هــای لازم داده 
شود. همچنین باید افزایش ورودی های 
ایســتگاه متروی پرتردد شهید حقانی به 
صورت ویژه پیگیری شــود و اخذ مجوز 
ایمنی برای تاورکرین ها پیگیری شود. در 
بحث رفع خطر ســاختمان های پرخطر 
فقط ارســال اخطار قابل قبول نیســت و 
اقدام مهم اســت. پرونده قضائی در قوه 
قضائیه باید تشــکیل شود و باید مسئول 
قضائی شــهرداری ناحیه در این مسئله 

ورود کند.

 از انحصارگریلزوم خروج فعالیت موزه ها
مهدی چمران با بیان اینکه ۳۰ غرفه 
در موزه قصر در حال ایجاد است، گفت: 
متأسفانه به فضای ســبز موزه رسیدگی 
نمی شد و در مورد خود موزه هم برخی ها 
نمی گذاشتند فعالیت کند و باید اقدامی 
شــود که فعالیت آنها از انحصارگری در 
بیاید. باید پیگیری شود که موزه راه بیفتد. 
او افزود: ما با گسترش غرفه ها مخالفیم 
و نمی خواهیم به وضعیت بوستان لاله 
دچار شــود. با ایجاد ۳۰ غرفــه در موزه 
قصــر نمی توان محصولات اســتان ها را 
به نمایش گذاشــت. اگر غرفه ها موقت 
و متعلــق به میراث فرهنگی اســت که 
هیچ، اما اگر قرار اســت اجاره داده شود، 
خلاف قانون اســت و غرفه ها را تخریب 

خواهیم کرد.

بحران حقوقی در شهرداری تهران؛
وعده ها و واقعیت ها

شــرق: در سیصد و بیستمین جلسه صحن شورای شهر تهران، ناصر 
امانی، عضو شورای شهر تهران و احمد علوی، دیگر عضو شورا، به 
بیان مشــکلات و چالش های موجود در حقوق و رفاه کارکنان شــهرداری 
تهران پرداختند. امانی درباره تفاوت های افزایش حقوق کارمندان رسمی 
و غیررســمی شهرداری تهران و تأثیر آن بر شرایط شغلی آنان توضیحاتی 
ارائه داد و از تلاش های شــورا برای پیگیری مشــکلات حقوقی و مزایای 
پرسنل شهرداری خبر داد. او همچنین به اقداماتی که شهرداری برای حل 
این مســائل انجام داده است، اشــاره کرد. در ادامه، علوی نیز با اشاره به 
نارضایتی های گسترده کارکنان و مشکلات در تأمین مسکن و رفاهیات آنان، 
خواســتار توجه جدی به این مسائل و پاسخ گویی شفاف از سوی مسئولان 

شهرداری شد.
ناصر امانی با اشاره به اینکه امســال، تفاوت افزایش حقوق کارمندان 
رســمی کشــور که تابع قانون خدمات کشــوری یا نظام هماهنگ هستند 
با میزان افزایش حقوق مشــمولان قانون کار، ۲۵ درصد اســت، گفت که 
تابعین قانون نظام هماهنگ و خدمات کشوری، میزان افزایش حقوقشان 
۲۰ درصد بوده، اما شورای عالی کار برای کسانی که تابع قانون کار هستند، 

افزایش ۴۵ درصدی تصویب و ابلاغ کرده است.
رئیس کمیته تشــکیلات و منابع انسانی شــورای شهر تهران گفت: این 
مصوبه خارج از شــهرداری تهران اســت. از یک طرف مصوبه مجلس و 
از طرف دیگر مصوبه شــورای عالی کار است و شهرداری ناچار به اجرای 
آن اســت و نمی تواند از اجرای آن خودداری کند. نکته دوم این اســت که 
این تفاوت فقط مربوط به امســال نیست و از سال های گذشته شروع شده؛ 
یعنی دوستان می خواستند برای کارگران توجه ویژه ای قائل شوند و میزان 
حقوق آنان را متناسب با تورم افزایش دهند، بنابراین سالانه نسبت تفاوت 
افزایش حقوق کارمندان کشــور با کارگران را افزایش داده اند و امسال این 
تفاوت به بالاترین حد ممکن رســیده اســت. این افزایش حقوق کاملا در 
احکام حقوقی کســانی که تابع قانون کار هســتند، مشــخص است و یک 

تفاوت معناداری در حقوق ایجاد شده است.
او اضافه کرد: در شــهرداری تهران، کارمندان قراردادی -یا به تعبیر ما 
شرکتی- و همچنین همه کسانی که در سازمان ها و شرکت های شهرداری 
خدمت می کنند، تابع قانون کار هستند؛ یعنی مشمول افزایش ۴۵ درصدی 
شده اند. در حالی که کارمندان رسمی مشمول افزایش ۲۰ درصدی هستند. 
این تفاوت وقتی خودش را بیشــتر نشــان می دهد که شــما دو کارمند در 
یک واحد، در یک منطقه و با شــرایط مســاوی دارید؛ یکی کارمند رسمی 

شهرداری تهران و دیگری کارمند شرکتی یا قراردادی.
امانی گفت: طبق محاســبات تقریبی -آنچه همکاران در شهرداری به 
بنده گفته اند- این تفاوت حقوق حدود هشــت تا ۹ میلیون تومان اســت؛ 
یعنــی بین فردی که تابع قانون کار اســت و فردی که تابع نظام هماهنگ 
اســت، چنین اختلافی در میزان دریافتی ایجاد شــده اســت. البته قطعا 
دوســتانی که تابع قانون کار هستند، حق شــان است و ما به هیچ عنوان به 
آنها معترض نیســتیم. بحث مــا درباره میزان افزایــش حقوق کارمندان 

رسمی شهرداری تهران است.
عضو شورای شــهر تهران گفت: این موضوع زمانی پیچیده تر می شود 
که مصوبه مجلس در بودجه امســال را در نظر بگیریم. طبق این مصوبه، 
افزایش ترمیم حقوق در دیگر آیتم های حقوقی باید به گونه ای انجام شود 
که این افزایش تبدیل به یک عدد ثابت شود و در سال های آینده مستهلک 
شود؛ به این صورت که هرگونه افزایش حقوقی که در آینده تعلق می گیرد، 

این افزایش اول صرف کاهش مابه التفاوت یادشده شود.
بــه گفته او احــکام حقوقی کارمندان رســمی شــهرداری تهران -که 
مبنای بیمه و بازنشســتگی آنان است، نه فیش دریافتی- به طور متوسط 
۱۶ میلیون تومان اســت. باور کنید دوستان کمیســیون مجلس ابتدا باور 
نمی کردند. گفتم احکام حقوقی کارمندان ما در شهرداری تهران هم اکنون 
۱۶ میلیون تومان اســت و شما باید فکری برای این موضوع بکنید، نه فقط 
برای کارمندان شهرداری، بلکه برای کارمندان سراسر کشور. در آن جلسه 
بحث شــد که بیاییم فوق العاده خاصی که در قانون نظام هماهنگ اجازه 
داده شــده و دولت برای کارمندان اجرا می کند، به کارمندان شهرداری نیز 
تسری دهیم. خوشــبختانه طرح مربوطه بلافاصله آماده شد و در جلسه 

قبلی مجلس، کلیات آن به تصویب رسید.
او ادامــه داد: اکنون این طرح به کمیســیون ها ارجاع شــده و ما پیگیر 
تصویب نهایی آن هســتیم تا همه کارمندان شهرداری های کشور، ازجمله 
شــهرداری تهران، بتوانند از این فوق العاده خاص استفاده کنند. موضوع 
دیگری که مطرح شــد، نقص در پرداخت حــق اولاد و تعهدات کارمندان 
خانم اســت. این مسئله نیز در قانون شــهرداری تهران به گونه ای نیست 
که شــورا بتواند آن را اصلاح کند، بلکه باید در مجلس شــورای اسلامی 

حل شود.
احمد علوی هم در این جلســه یادآور شد:  زمانی که ما عنوان می کنیم 
پرسنل شــهرداری ســرمایه اصلی این نهاد هســتند و آنها در خط مقدم 
ارتبــاط با شــهروندان قرار دارنــد، باید بدانیم که اگر خدمــت به مردم را 
بالاترین عبادت بدانیم، این پرســنل شریف هستند که این خدمت ارزشمند 

را عملی می کنند.
علوی با اشاره به گلایه ها و نارضایتی های مطرح شده از سوی کارکنان 
شهرداری افزود: متأسفانه هر روز صدای اعتراض، گله مندی یا درخواست 
کمک از سوی پرسنل شــهرداری شنیده می شود که نشان دهنده وضعیت 
نامطلوب موجود است. بارها گفته ایم که با شعار دادن و حلوا  حلوا گفتن، 
دهان شــیرین نمی شود و مشکلات حل نمی شــود؛ باید اقدامات واقعی و 
ملموس انجام شود. عضو شورای شهر تهران در ادامه به موضوع مسکن 
پرسنل اشاره کرد و گفت: چهار ســال است که مرتب وعده داده می شود 
مشکل مسکن پرسنل حل خواهد شــد. بارها شنیده ایم که مسکن پرسنل 
تأمین شــده اســت، اما در عمل چیزی مشــاهده نمی کنیــم. اکنون گفته 
می شــود که لایحه ای به شورا ارسال شده تا تصمیم گیری شود، اما پس از 
چهار سال این میزان از تأخیر پذیرفتنی نیست و نیازمند جدیت بیشتری در 

تحقق این وعده ها هستیم.
علوی با یادآوری وضعیت رفاهی گذشته پرسنل شهرداری تصریح کرد: 
در گذشته، هنگامی که بحث حقوق و مزایای کارکنان مطرح می شد، پس 
از پرســنل وزارت نفت، پرسنل شــهرداری تهران جایگاه دوم را داشتند که 
این جایگاه شایســته آنها بود، زیرا به صورت ۲۴ ســاعته درگیر امور مردم 
هســتند. اما متأســفانه در دوره پنجم شــورا و بخش هایی از دوره ششم، 

شاهد روند نزولی حقوق و رفاهیات پرسنل بوده ایم.
او با انتقاد از توقف طرح های حمایتی از پرســنل اظهار کرد: طرح هایی 
مانند اعطای وام و برنامه های موســوم به خرسندســاز نیز متوقف شــده 
اســت. به گفته این عضو شــورا، اگر پرســنل شــهرداری نتوانند با حقوق 
دریافتی خود زندگی مناسبی تأمین کنند، ناچار به اشتغال به کارهای دیگر 
خواهند شــد که این مسئله نه در شأن ساختار شهرداری تهران است و نه 

در شأن پرسنل زحمتکش آن.

شرق :   در دل پایتخت شلوغ و پرهیاهوی ایران، ایمنی حمل ونقل به معضلی جدی بدل شده؛ جایی 
که هر روز تعدادی از ساکنان این شهر جان خود را در تصادفات از دست می دهند و هزاران نفر دیگر 
قربانی سوانح رانندگی می شــوند. شهری که باید مأمن آسایش مردم باشد، گاه چنان ناآرام و ناایمن 
می شود که حتی سالم ترین افراد نیز از گذر در معابرش دچار اضطراب می شوند. آمارها زنگ خطر را 
به صدا درآورده اند و هشدار می دهند که بدون چاره اندیشی، سلامت شهروندان همچنان در معرض 
تهدیــدی بی صدا اما مرگ بار باقی خواهد ماند. ایمنی در حمل ونقل یکی از مهم ترین شــاخص های 
توســعه یافتگی شهری است؛ معیاری که به روشنی نشــان می دهد یک شهر تا چه اندازه در خدمت 
رفاه و ســلامت شــهروندان خود حرکت می کند. در تهران اما، واقعیت ها تصویر دیگری را ترســیم 
می کنند؛ زیرســاخت های ناکارآمد، ضعف در آموزش و فرهنگ ســازی، نگهداری نامناسب از ناوگان 
حمل ونقل عمومی  و بی توجهی به حقوق عابران پیاده، همه در کنار هم شــهر را به محیطی ناامن 
برای زندگی بدل کرده اند. نگاه به آمار رســمی از تلفات ناشی از تصادفات، گویای عمق بحران است. 
در شــرایطی که کشورهای توســعه یافته برای کاهش حتی پنج درصد از تلفات، سال ها برنامه ریزی 
و ســرمایه گذاری می کنند، در ایران و به ویژه در تهران، رشــد جمعیت، افزایش تعداد وســایل نقلیه 
و توســعه نامتوازن شهری موجب شــده  این روند کاهشــی نه تنها کند، بلکه گاه معکوس شود. در 
این میان، مســئولان شهری و نهادهای ذی ربط، هرچند گام هایی در راستای بهبود ایمنی برداشته اند، 
امــا هنوز با نقطه مطلوب فاصله زیــادی دارند. تداوم وضعیت موجــود، هزینه های جبران ناپذیری 

بــرای خانواده ها، جامعه و اقتصاد کشــور به دنبال 
خواهد داشــت؛ هزینه هایی که شاید بتوان آنها را با 
سیاست گذاری های دقیق، ســرمایه گذاری هدفمند 
و تغییر رفتار شــهروندی به حداقل رساند. به گفته 
جعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون عمران 
و حمل ونقل شــورای اسلامی شــهر تهران، شرایط 
موجود نیازمنــد بازنگری های اساســی در طراحی 
شهری، توســعه آموزش های شــهروندی و بهبود 
مدیریت حمل ونقل عمومی است. او در تذکر پیش 
از دستور خود در صحن علنی شورای شهر تهران، با 
ابراز نگرانی نسبت به وضعیت حمل ونقل عمومی 
و ایمنــی معابر گفت: در بحــث تصادفات و ایمنی 
معابر نیاز بــه کار جدی و فوری داریم. آموزش های 

شهروندی نیز باید توسعه یابد؛ چراکه آموزش ها ضعیف هستند و باید به  طور جدی تقویت شوند. به 
گفته تشکری، داشتن سرمایه کلان معیار نیست؛ ناوگان حمل ونقل مانند بدن انسان نیازمند نگهداری 
و مراقبت مســتمر اســت. متأسفانه شاهد عقب ماندگی و انباشــتگی در متروی تهران و اتوبوسرانی 
هســتیم. او همچنین بر اهمیت تعمیرات و نگهداری نــاوگان حمل ونقل عمومی تأکید کرد و گفت: 
«یکی از اولین مصوبات شــورای شهر ششــم، توجه به نگهداری و تعمیرات ناوگان بود. نباید صرفا 
به خرید تجهیزات جدید دل خوش کرد، بلکه باید تجهیزات موجود را هم به  طور اصولی نگهداری 
کرد». عضو شــورای شهر تهران با اشــاره به آمارهای جهانی و داخلی گفت: بر اساس آمار سازمان 
جهانی بهداشــت، ســالانه یک میلیون و ۳۵۰ هزار نفر در دنیا بر اثر تصادفات جان خود را از دســت 
می دهند. در ایران نیز به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر، سالانه ۲۲ نفر بر اثر تصادفات کشته می شوند و در میان 
۱۸۳ کشور، رتبه ۷۲ را داریم، در تهران روزانه به طور میانگین دوهزارو ۱۰۰ تصادف رخ می دهد که دو 
نفر از شهروندان جان خود را از دست می دهند. این آمار نگران کننده نشان می دهد که باید برای بهبود 

ایمنی شهری، برنامه های ساختاری و پایدار تدوین شود.

متهمان ردیف اول تصادفات
تیمور حســینی، رئیس پلیس راهور فراجا، هم با اشاره به اهمیت روز ایمنی و حمل ونقل، اعلام 
کرد: براساس آمارهای رسمی، ســوانح رانندگی همچنان یکی از بزرگ ترین چالش های حوزه ایمنی 
عمومی کشــور محسوب می شــود. به گفته او، در سال گذشته نزدیک به ۲۰ هزار نفر بر اثر تصادفات 

رانندگی جان خود را از دســت دادند. این آمار نشان می دهد که با وجود اجرای برنامه ها و طرح های 
مختلف، کشــور همچنان در مســیر کاهش تصادفات و تلفات جاده ای بــا چالش های جدی روبه رو 
اســت. رئیس پلیس راهور فراجا در ادامه به دلایل اصلی بروز حوادث رانندگی اشــاره کرد و گفت: 
رعایت نکردن قوانین ترافیکی، بی توجهی به ســرعت مجاز، عدم استفاده از کمربند ایمنی، وضعیت 
نامناسب جاده ها و شرایط جوی از جمله عوامل مؤثر در افزایش تصادفات هستند. او افزود: ضعف 
زیرســاخت های جاده ای، به ویژه در مناطق روستایی و بین شهری، یکی از مشکلات مهم در این حوزه 
اســت. همچنین رفتارهای پرخطر برخی رانندگان از قبیل ســرعت غیرمجاز، سبقت های خطرناک و 
بی توجهی به مقررات راهنمایی و رانندگی، روند کاهش تصادفات را با مشــکل مواجه کرده اســت. 
حسینی همچنین به تأثیر شرایط جوی و آلودگی هوا بر افزایش تصادفات اشاره کرد و گفت: کاهش 
دید در شــهرهای آلوده و لغزندگی جاده ها در مناطق کوهســتانی و بارانی، از دیگر چالش های مهم 

محسوب می شود.

معابر ناایمن؛ بحران در دل پیاده روها
به گفته کارشناسان بسیاری از معابر شهری تهران هنوز برای تردد عابران پیاده، به ویژه سالمندان، 
کودکان و افراد کم توان، مناسب سازی نشده اند. سطوح ناهموار، نبود رمپ های استاندارد و انسداد 
پیاده روها توســط وســایل نقلیه یا موانع شهری، از جمله مشــکلات جدی در این زمینه است. این 
وضعیــت نه تنها تردد را دشــوار کرده، بلکه میزان 
تصادفــات عابران پیاده را نیز افزایش داده اســت. 
بی توجهی به مقررات رانندگی، عدم رعایت سرعت 
مجاز، اســتفاده نکردن از کمربند ایمنی و رفتارهای 
پرخطر چون ســبقت غیرمجاز و عبور از چراغ قرمز 
از علل اصلی تصادفات اســت. ضعف در کیفیت 
آسفالت معابر، نبود علائم ایمنی استاندارد، ضعف 
در روشنایی شبانه و نبود تجهیزات حفاظتی مانند 
گاردریل ها، همگی از عوامل تشــدیدکننده سوانح 
رانندگی در ســطح شــهر هســتند. طبــق گزارش 
سازمان ملی استاندارد ایران، بسیاری از خودروهای 
داخلی فاقد ســامانه های ایمنی به روز مانند ترمز 
ABS، کنتــرل پایــداری ESC یا ایربگ هــای کافی 

هستند. این موضوع خطرپذیری رانندگان و سرنشینان را در تصادفات به شدت افزایش می دهد.

توسعه حمل ونقل عمومی اولویت اول باشد
طبق قانون توســعه حمل ونقل عمومی، باید ۷۵ درصد سفرهای شهری در تهران توسط وسایل 
نقلیه عمومی انجام شــود؛ اما طبق آخرین گزارش ســازمان حمل ونقــل و ترافیک تهران این میزان 
فقط حدود ۳۰ درصد اســت. تشکری هاشمی در این زمینه با انتقاد از روند موجود تأکید کرد  توسعه 
حمل ونقل عمومی باید اولویت نخست مدیریت شهری باشد. تشکری هاشمی با اشاره به پویش «نه 
به تصادفات»، تأکید دارد که این پویش نباید به حرکتی مقطعی یا شــعاری محدود شود. برنامه های 
ایمنی باید ساختاری، عملیاتی و مستمر باشند تا بتوانند تغییر ملموسی در کاهش تلفات ایجاد کنند. 
موتورسیکلت ها سهم بالایی در بروز سوانح شهری دارند. با وجود مصوبه شورای ترافیک تهران برای 
تشکیل کارگروه ویژه ساماندهی موتورسیکلت ها، تشکری هاشمی با انتقاد از تعلل موجود، خواستار 
اقدام فوری شده است. حوادث اخیر، آمارهای نگران کننده و وضعیت نامناسب زیرساخت ها و ناوگان 
حمل ونقل عمومی، همگی نشان می دهند که کشور نیازمند اقدامات فوری، هماهنگ و پایدار در دو 
بخش ایمنی جاده ها و حمل ونقل عمومی اســت. ایجاد تغییرات بنیادین  نه تنها مستلزم همکاری و 
مشــارکت دستگاه های مختلف، بلکه نیازمند همکاری جدی شــهروندان در رعایت قوانین و اصول 
ایمنی است. اگر در این زمینه ها اقدامات مؤثر و هماهنگ انجام نشود، روند کاهش تصادفات و بهبود 

حمل ونقل عمومی همچنان با چالش های جدی روبه رو خواهد بود.

نورا حســینی:  در حالی که اعضای شــورای شــهر تهران در جلسه 
روز گذشــته خــود اصلاحیه جدیــدی برای نحوه اخــذ مطالبات 
شــهرداری را بررســی کردند، تصمیمات درباره اعطای تخفیف به 
مؤدیان عوارض شهرســازی، بار دیگر سؤالات جدی درباره عدالت 
اجتماعی و آینده شهرســازی تهران را به میان کشــید. از یک سو، 
مســئولان شــهری تأکید دارند که این تخفیف ها برای تزریق منابع 
مالی به پروژه های عمرانی ضروری است، اما از سوی دیگر، برخی 
اعضای شورا هشدار می دهند که این اقدام ممکن است به افزایش 
نابرابری ها و بهره برداری بیشــتر از ســوی گروه های توانمند منجر 
شود. در حالی که لایحه اصلاحی به تصویب رسید، نگرانی ها درباره 
تأثیرات بلندمدت آن بر کیفیت زندگی شهری و توزیع عادلانه منابع 
همچنان پابرجاســت. محمد آخوندی، رئیس کمیســیون برنامه 
و بودجه شــورای شــهر تهران، در جریان بررسی لایحه اصلاحیه 
مصوبه نحوه اخذ مطالبات حوزه شهرسازی شهرداری تهران گفت: 
بر اساس این به شــهرداری تهران اجازه داده می شود هنگام صدور 
پروانه ساختمانی همه مؤدیان اعم از اشخاص حقیقی و حقوقی 
که عوارض پرداخت می کنند، براساس ماه پرداخت، مشمول اعمال 
تخفیف برای سال ۱۴۰۴ شوند. مهدی چمران، رئیس شورای شهر 
تهران، در جمع بندی این لایحه با بیان اینکه ۳۵ درصد پرداخت های 
عوارض شهرداری در اسفند ماه بود و در فروردین میزان پرداختی ها 
تنها چهار درصد بوده است، گفت: برای تعدیل این موضوع و لزوم 
تزریق منابع مالی به پروژه ها لازم است که این لایحه تصویب شود. 
او افــزود: زمان پرداخت در این لایحه مهم اســت و اگر رقم ها بالا 
باشد، هر چقدر زودتر پول بدهند، این به نفع شهرداری تهران است 
و از پول نقد پرداختی، سود بیشتری می برد تا به پروژه هایش تزریق 
کند. حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی شهرداری تهران، نیز با 
حضور در صحن شورای شهر تهران با بیان اینکه هر موقعی اعلام 
کنید گزارشی از کمیســیون ماده ۵ ارائه می کنم، گفت: ۹۵ درصد 
عوارض از پنج درصد مردم اخذ می شــود و با این لایحه می توانیم 
میزان دریافتی را افزایش دهیم. ناصر امانی،  عضو شــورای شــهر 
تهران، هــم در جریان بررســی این لایحه  گفــت:  در لایحه ای که 
مطرح بود، بندی وجود داشــت که براساس آن، در کمیسیون ماده 
۵ مقرر شــده بود اســتفاده از این ضرایب فقط تا حد تراکم مجاز، 
مجاز باشــد، یعنی مازاد بر تراکم مجاز، مشــمول این اعداد نشود. 
اما اکنون این بند حذف شــده اســت. معنای آن این است که هم 
در تراکــم مجاز و هم در مازاد تراکم، بتوانند از این اعداد اســتفاده 
کنند. او ادامه داد:  به نظر بنده، این موضوع با عدالت اصلا ســازگار 
نیست؛ چراکه عملا ما دو بار به این افراد امتیاز می دهیم: یک بار با 
اعطــای تراکم، و یک بار هم با ارائه تخفیف بر مبنای همان تراکم. 
این روند قطعا با اصول عدالت سازگار نیست. امانی در ادامه گفت: 
کاری کــه ما الان در حال انجام آن هســتیم، به نظر من در آن یک 
نوع بی عدالتی اســت. ما به توانمندان، به کســانی که پول دارند و 

سرمایه نقدی در اختیار دارند، داریم دو امتیاز می دهیم. این اقدام، 
کار خلاف عدالتی بوده و الان نیز به نظرم با مفهوم پیوست عدالت 
که مقام معظم رهبری این قدر بر آن تأکید دارند، ســازگار نیســت. 
حداقل برای بنده این موضوع شــفاف نیســت و نیاز به روشنگری 
دارد. عضو شــورای شــهر تهران اضافه کرد:  ما اکنون با این لایحه 
در واقع داریم لایحه عوارض شهرســازی را اصلاح می کنیم. این در 
حالی اســت که لایحه درآمد پایدار تعیین کــرده بود که این اقدام 
باید در بهمن ماه انجام شــود. من احســاس می کنم ممکن است 
هیئت تطبیق با این مصوبه مخالفت کند و بگوید زمان تصویب این 
مصوبه بهمن ماه بوده و حالا که در اردیبهشت تصمیم می گیریم، 
این اقدام فاقد وجاهت قانونی اســت. لطفا این نکته را نیز مدنظر 
قرار دهید. نرجس سلیمانی، عضو شورای شهر تهران، هم با اشاره 
به نحوه ارائه تخفیف ها در بدنه مدیریت شــهری گفت: بخشی از 
مســئولان در شورا و شــهرداری تصور می کنند که باید در همه جا 
تخفیف ارائه شود. اما باید یک بار دیگر بررسی کنیم که تخفیف ها 
باید کجا و به چه کســانی داده شــود. به طــور طبیعی، هرجا که 
موضوع به عموم مردم و شــهروندان مربوط باشــد، تخفیف جایز 
است. اما نکته اینجاست که اگر نرخ ها به درستی تنظیم شده باشند، 
دریافت آنها برای مدیریت صحیح شــهر ضروری است. سلیمانی 
در ادامه افزود: اولا تخفیف هــای دائمی نوعی تجارت را به ذهن 
می آورد که مربوط به ادوار گذشــته و ناکارآمد است. اگر قیمت ها 
بیش از حد منطقی باشــند، باید برای همه اصلاح شوند تا از بروز 
رانت و رانت خواری جلوگیری شــود. این مســئله نباید در شهر ما 
رواج پیدا کند. او همچنین به بررســی بهره بــرداران از تخفیف ها 
اشــاره کرد و گفت: مطالعات نشان می دهند که گروه های کوچک 
و توانمند اقتصادی از تخفیف ها بهره مند می شــوند و این گروه ها 
معمولا مسئولیت های بیشتری را نیز برعهده دارند. به همین دلیل 
تعریف تخفیف در کمیســیون ماده ۵ بایــد با عدالت اجتماعی در 
تضاد نباشــد. ســلیمانی تأکید کــرد که اســتفاده از تخفیف ها در 
عوارضی که به صورت علی الحســاب دریافت می شوند، می تواند 
ساختار درآمدی شــهرداری را مختل کند و موجب بروز مشکلاتی 
از جمله ایجاد امضای طلایی برای تعیین میزان تخفیف ها شود. او 
افزود: این مسائل می تواند منجر به ایجاد اشکالاتی در نحوه اعمال 
تخفیف ها و چگونگی اجرای آنها شود. سلیمانی پیشنهاد داد که 
تخفیف ها تنها در مواردی که مبلغ تشخیص داده شده کمتر از ۲۰ 
میلیارد تومان باشد، به عنوان یک کمک واقعی به طبقه متوسط در 
نظر گرفته شوند. او همچنین تأکید کرد که در صورت تخفیف های 
بــالای ۲۰ درصد بر ارقام چند صد میلیــاردی، باید گفت: خرج که 
از کیســه مردم بود، حاتم طایی شدن آســان است. نهایتا اعضای 
شورای شهر تهران با بررسی، اصلاحیه مصوبه نحوه اخذ مطالبات 
حوزه شهرســازی شــهرداری تهران را با ۱۲ رأی تصویب کردند که 
بر اســاس این میزان تخفیف پرداخت نقدی عوارض در فروردین و 

اردیبهشــت ماه ۳۰ درصد، خرداد ۲۸ درصد، تیر ۲۶ درصد، مرداد 
۲۴ درصد، شهریور ۲۲ درصد، مهر ۲۰ درصد، آبان ۱۹ درصد، آذرماه 
۱۸ درصــد، دی مــاه ۱۷ درصد، بهمن ماه ۱۶ درصد و اســفند ماه 
که میزان تخفیف به ۱۵ درصد می رســد. مهــدی اقراریان، یکی از 
مخالفان این لایحه که به آن رأی منفی داد، در گفت وگو با «شرق» 
با اشاره به تصویب مصوبه ای در شورا که با مخالفت برخی اعضا 
همراه بود، گفت: من از جمله کســانی بودم که به این مصوبه رأی 
مخالف دادم. دلیــل مخالفت خود را نیز مبتنی بر دو رویکرد نگاه 
کوتاه مدت و بلندمدت تشریح کردم. او با بیان اینکه بخش عمده ای 
از درآمدهای شــهر تهــران از محل شهرســازی و به ویژه فروش 
تراکم در کمیســیون ماده ۵ تأمین می شود، گفت:  بررسی ها نشان 
می دهد نزدیک به ۶۰ درصد از درآمدهای شهرسازی، یعنی رقمی 
معادل ۵۰ تا ۶۰ هزار میلیارد تومان در ســال گذشــته، از این محل 
تأمین شده اســت. این منابع عمدتا از طریق اخذ عوارض از حدود 
هزار نفر از ســازندگان در شهر تهران به دست آمده است. اقراریان 
با اشــاره به نابرابــری در تأمین این درآمدها، گفــت: این درآمدها 
عمدتا از مناطق خاص و شــمالی شــهر تهران حاصل می شود و 
مناطق جنوبی ســهم چندانی در این فرایند ندارند. سؤال اساسی 
اینجاســت که تا چه زمانی می توان بر واگــذاری تراکم برای تأمین 
منابع مالی تکیه کرد؟ او ادامه داد: نه تنها نباید شرایط تسهیل این 
دســته از اقدامات فراهم شود، بلکه باید سخت گیری های بیشتری 
در مســیر تأمین منابع مالی از محل فــروش تراکم و اضافه تراکم 
حتی از طریق کمیســیون ماده ۵ اعمال شــود. آینده تهران در ۲۰ 
ســال آتی چگونه خواهــد بود؟ آیا همچنان امــکان فروش مازاد 
تراکم در این مناطق وجود دارد؟ عضو شــورای شهر تهران با بیان 
اینکــه بارگذاری بیــش از حد جمعیت و ساخت وســاز در برخی 
مناطق شــمالی شهر، معضلات جدی در ســرانه ها و معابر ایجاد 
کرده اســت، گفت: در صورت وقوع یک حادثه نظیر آتش ســوزی، 
خودروهای امدادی در ترافیک گرفتار می شوند و زمان طلایی نجات 
جان شــهروندان از بین خواهد رفت. این وضعیت نشــان می دهد 
که درآمدزایی و به نمایش گذاشــتن کارآمدی به اولویت بالاتری از 
کیفیت زندگی شهروندان تبدیل شده است. اقراریان تأکید کرد: این 
سیاست در بلندمدت به نابودی منابع شهر تهران منجر می شود. ما 
باید الگوی شهرســازی خود را تغییر می دادیم. متأسفانه همچنان 
بــاور دارم که ریل گذاری در بســیاری از حوزه ها ازجمله معماری 
و شهرســازی، غلط اســت. او افزود: ساخت وسازهایی که امروز از 
مسیر کمیسیون ماده ۵ انجام می شود، در کنار خیابان هایی صورت 
می گیرد که در دوره قاجار برای عبور درشــکه طراحی شده بودند. 
این در حالی اســت که امروز ده ها هزار خــودرو و موتور در همین 
خیابان های باریک تردد می کنند. بدون تعریض معابر، شاهد احداث 
برج های بلندمرتبه هســتیم که به طور جدی حقوق شهروندی را 

خدشه دار کرده اند.

اعلام آمار نگران کننده تصادفات و ناوگان فرسوده حمل و نقل عمومی 

جان هایی که در خیابان های تهران جا می ماند
خبر گزارش خبری

شهرشهر

تخفیف های شهرسازی تهران؛ عدالت یا فرصت برای رانت؟
تهران در بن بست تراکم
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